
中国公共卫生 2013, 29(8) 1157-1161 DOI:   10.11847/zgggws2013-29-08-
20  ISSN: 1001-0580 CN: 21-1234/R

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索                                                            [打印本页]   [关闭] 

论文 扩展功能 

本文信息

Supporting info 

PDF(928KB)

[HTML全文] 

参考文献 

服务与反馈

把本文推荐给朋友   

加入我的书架 

加入引用管理器 

引用本文 

Email Alert 

文章反馈 

浏览反馈信息 

本文关键词相关文章

边远贫困山区

孕产妇

住院分娩

影响因素

本文作者相关文章

王琼

郭光萍

谢薇

杨力

杨一清

董有芹

杨正玲

PubMed

Article by WANG Qiong 

Article by GUO Guang-ping 

Article by XIE Wei 

Article by et al 

Article by 

Article by 

Article by 

边远贫困山区孕产妇住院分娩影响因素分析 

王琼1, 郭光萍1, 谢薇2, 杨力1, 杨一清3, 董有芹3, 杨正玲3 

1. 云南省妇幼保健院, 昆明 650051; 
2. 昆明医科大学; 
3. 临翔区妇幼保健院 

摘要： 

目的 研究边远贫困山区孕产妇住院分娩影响因素,为下一步制定提高边远山区孕产妇住院分娩率干预措施提供依

据。方法 采用病例对照研究方法,选取边远贫困山区2010-2011年未住院分娩孕产妇222人为研究组,按同一行政

村、同年、同民族,成组匹配217名住院分娩孕产妇为对照组,探讨除交通、经济和民族风俗外的影响住院分娩的因

素。结果 多因素logistic回归分析显示,第1胎非住院分娩,产检次数,丈夫决定分娩地点,本村有女村医,孕产期保健

知识知晓程度,艾滋病、梅毒和乙肝联合检测情况,分娩支付费用是住院分娩的主要影响因素;孕产妇非住院分娩的直

接原因位于前4位的依次是预产期提前时间来不及(47.72%),路远、找交通工具困难(14.72%),经济困难(12.18%),
身体好没必要上医院(10.15%);非住院分娩中接生人员排在前3位的分别是家人(60.8%)、接生婆(15.8%)和村医

(13.5%)。结论 边远贫困山区孕产妇住院分娩的影响因素是多方面的,涉及健康教育与健康促进、社会动员、产前

检查、转诊及住院分娩或家庭接生等多个环节,须综合干预。 
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Influencing factors of hospital delivery in remote poverty mountain areas

WANG Qiong, GUO Guang-ping, XIE Wei, et al

Yunnan Provice Women and Children Hospital, Kunming, Yunnan Province 650051, China

Abstract: 

Objective To study the influencing factors of hospital delivery in remote and poor mountain areas and 
to provide basis for promotion of maternal hospital delivery in the remote and poor mountainous areas. 
Methods A case-control study was carried out in 222 pregnant wome from remote,impoverished 
mountain areas and without hospital delivery during 2010-2011 and 217 residential place,year of 
delivery,and ethnic group-matched controls with hospital delivery.Information on influencing factors of 
hospital delivery were collected with a face-to-face questionnaire survey. Results Multivariate logistic 
regression analysis showed that having first child of non-hospital delivery,the number of prenatal 
examination,husband's decision for delivery site,with female village doctor in the village,knowledge 
about maternal health care,examination results of AIDS,syphilis and hepatitis B,and the cost of hospital 
delivery were main factors affecting the hospital delivery.The direct cause of non-hospital delivery 
included without enough time because of preterm delivery(47.72%),far distance from the hospital and 
difficulty in transportation(14.72%),economic difficulty(12.18%),and thinking of no necessity for hospital 
delivery because of good health condition(10.15%).The top three birth attendants of non-hospitalized 
delivery were family member(60.8%),midwife(15.8%),and village doctor(13.5%). Conclusion The 
influencing factors of hospital delivery involve health education and health promotion,social 
mobilization,antenatal care,and transfer of treatment.Comprehensive intervention should be carried out 
to increase hospital delivery rate in remote mountain area.

Keywords: remote and poverty mountain area   pregnant women   hospital delivery   influencing 
factor   
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